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Går Norges Fiskarlags rolle som politisk 
instrument mot slutten? 
Innledning til sak 6, Nord Fiskarlags årsmøte 2024

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
Dirigent, årsmøte.Takk for invitasjonen til å holde innledning. For to år sia, på stiftelsesmøtet for NORD fiskarlag hadde jeg som oppdrag å snakke om Norges Fiskarlag som politisk instrument i fortid, nåtid og framtid.  Det var en lettere oppgave enn å skulle innlede til organisasjonssaka. Spørsmålet jeg I dag vil stille spørsmål  om NFs rolle som politisk instrument nå går mot slutten?  Det er det dere som må besvare. Jeg har som forberedelse lest rapporten fra den administrative arbeidsgruppa for representasjon og dobbeltrepresentasjon, arbeidsgrupperapporten til organisasjonskonferansen, rapporten fra fiskebåts organisasjonsutvalg og saksframlegg og forslag til vedtak til dagens sak. Ut fra disse og annet materiale skal jeg dele noen tanker med dere. Jeg har ikke fått noen føringer på hva innholdet bør være, så i dag snakker jeg helt fritt og innholdet står helt og holdent for min egen regning. Og jeg vil sjølsagt ikke si noe om hvordan dere bør stemme! Jeg skal prøve å holde meg innafor ei ramme på 10 minutter, så jeg har ikke tid til å si så mye om historia. 



Fortsatt 
vyrdnad og 
makt? 

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
Jeg begynner med dette bildet som blei tatt under det historiske årsmøtet i 2022. Det er utfordringer nok å gripe fatt i for fiskerne. Som alle utredningene  nevner så øker kampen om plass på havet, klimatilpasning, legitimitet og  lav organisasjonsgrad er store utfordringer.  Den politiske kapitalen må vedlikeholdes og styrkes  for at NF fortsatt skal være en viktig aktør i samstyringa av havet. Historia har vist at når fiskerne ikke tramper i takt, så får andre mer innflytelse. Men hvor vil kampene stå? Jeg skal gi ett eksempel. 



Diskusjon om framtidas fiskeri på EUs Maritime Day i Svendborg i Danmark i mai 2024

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
I mai var jeg innom EUs Maritime Day i Svendborg i Danmark. Bildet er fra en presentasjon av en rapport  om framtidas fiskeri.  Fishers of the future study that examines the future role of fishers in society up to 2050. Rapporten viste fram mangfoldet i fiskeri, men under diskusjonen slo det meg at det var flere representanter for havorganisasjoner som  argumenterte for at alt fiske må stoppe I framtida. Dette synet var ikke basert på kunnskap om fiskeri, men på et informasjon fra ulike kilder om hvor skadelig fiske er for alt liv i havet. Noen av dem var representanter for nye havnæringer. Et felles trekk med flere av dem jeg snakka med,  var at de var unge mennesker som uttrykte sterk bekymring for hvordan vi forvalter havene. Dette er mennesker som kommer til å ha innflytelse internasjonalt i framtida. SPå 70-og 80-tallet flirte vi litt av dyrevernere, de klarte imidlertid over tid å få forbud mot handel med sel og kvalprodukter. De jeg møtte i Svendborg, var imildlertid  mottakelige for gode argumenter. Dette fortalte meg at det å argumentere for fortsatt å kunne utnytte havets til mat, foregår på mange arenaer og at det krever en stadig større kapasitet å informere saklig om hvorfor vi fortsatt bør kunne drive fiskeri. Verden trenger fortsatt sterke og ansvarlige fiskerirganisasjoner.



Hva kan vi så lese ut av rapportene?

Enighet om at: 
• NF fungerer best som politisk instrument når en står

sammen
• Et samlet Norges Fiskarlag er statens viktigste

“samstyringspartner” 
• Dette er historiske fakta!
• Samtidig viser dokumentene at det har vært en betydelig

slitasje innad
• Den indre tilliten som en organisasjon er avhengig av, er 

svekket?

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
NF har hatt betydelig suksess når den har lyktes med å framstå som enig og når den har levert nødvendige løsninger som samfunnet har venta på. Suksessen har kommet når dere har trampet i takt, ikke bare med hverandre, men med vesentlige samfunnsinteresser. Det politiske instrumentet har fungert i forhold til noen oppgaver, men på samme måte som lukkinga av fisket krevde en ny rolle, så krever framtida at instrumentet justeres. Fordelingsvedtakene har for eksempel bidratt både til økologisk, økonomisk og sosial bærekraft, sjøl om ikke alle mål har latt seg realisere. Hva kan vi så lese ut av de rapportene jeg nevnte innledningsvis? En felles oppfatning om utfordringer og at NF fungerer best som politisk instrument når en står sammen. At et samlet Norges Fiskarlag har vært statens viktigste “samstyringspartner” og som gjennom sitt arbeid har lagt grunnlagt for de brede politiske kompromissene  som har gitt en stabil fiskeripolitikk. Samtidig viser de at det har vært en betydelig slitasje innadDen indre tilliten som en organisasjon er avhengig av er kanskje svekket? Det får en inntrykk av innlegg i media. Og hvis det er sånn? Hvorfor skal samfunnet ha tillit til NF, hvis de ikke viser at de har tillit til hverandre? Og her nytter de ikke å peke på hverandre og si de har ikke tillit til oss? Eller at det må være gjensidighet. 



Betydinga av å stå samlet

• Det har tatt lang tid å lande ei ny kvotemelding
• Hvorfor? 
• Tramping i utakt
• Svekket tillit innad
• Svekket tillit i omverdenen

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
Hvorfor tok det så lang tid å lande ei ny kvotemelding? Kan det tenkes at slitasjen internt førte til at “støvlene har trampa mer i utakt” fra 2015 og fram til i dag og at dette har gjort at politikerne på Stortinget og omverdenen har begynt å tvile på NFs kapasitet, evne og vilje til finne gode omforente løsninger. Uenigheter kom til uttrykk både innad og utad og det blei skapt forventninger om at en fiskeripolitisk revolusjon kunne være mulig. De av oss som har fulgt med i hvordan fiskeripolitikken skrus i hop, ga uttrykk for at det neppe ville skje!  Men dette tærte på organisasjonen , som kanskje I dette tilfellet,  blei berga av de sterke institusjonene som NF har vært med på å drive fram, slik  som beskyttelsen gjennom lovverket og et ressursfordelingsystem som på tross av sin kompleksitet har fungert.



Har NF har overlevd på historisk “storhet” og
gammel politisk kapital?
• Gjennomslaget i forbindelse med behandlinga av kvotemeldinga viser

at NF i stor grad nådde fram til politikerne med sine løsninger
• Der dere ikke ble hørt var jo  på punkt der den indre slitasjen hadde

skapt utakt!
• Et signal om hva som kan skje hvis NF forvitrer

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
Så spørsmålet er om NF fram til nå har overlevd på historisk storhet? I mitt foredrag i 2022 sa jeg at NF har gjennom de siste åra overlevd som samstyrer på grunn av de sterke institusjonene som NF har lyktes med å etablere tidligere, mens de siste åras uenighet har tært på den politiske kapitalen. Og den vil dere trenge i fullt monn i framtida. Hvis ikke, så blir NF kanskje ikke like interessant som samstyringspartner. Dette er fortsatt tilfelle, sjøl om NF etter mitt skjønn innkasserte en formidabel institusjonell seier ved behandlinga av kvotemeldinga.  Alle blei ikke fornøyd, men i hovedtrekk så blei meldinga landa uten de at systemet blei for radikalt endra.  Men det er altså behov for å vedlikeholde og styrke posisjonen. 



Peker innstillinga i sak 6 i retning av en samlet 
organisasjon som kan tjene fiskernes interesser også i
framtida? 

• Som representerer og styrker mangfoldet i
fiskerinæringa?

• Som har oppslutning blant dem dere
representerer? 

• Som fortsatt er en viktig samstyringspartner for 
myndighetene? 

• Som har adminstrativ og kompetansemessig
kapasitet til å møte utfordringer? 

• Som ser framover og ikke bakover? 
• Som bygger tillit innad og som framstår med 

troverdighet utad? 

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
Hvordan sikre en organisasjon som kan tjene fiskernes interesser i framtida?Som representerer og styrker mangfoldet i fiskerinæringa?Som har oppslutning blant dem dere representerer? Som fortsatt er en viktig samstyringspartner for myndighetene? Som har adminstrativ og kompetansemessig kapasitet til å møte utfordringer? Som ser framover og ikke bakover? Som bygger tillit innad og som framstår med troverdighet utad? Dette er spørsmål som griper inn i denne saka.  Og jeg mener at det er ting i innstillinga som peker i retning av at NF fortsatt vil være en viktig premissleverandør. 



Sluttord: Er det evne og vilje til å fortsette ilag? 
• Videreføre hovedprinisppene for kvotefordeling fram til 2045

• Kan gi stabile politiske rammebetingelser
• Det brede kompromisset bak kvotemeldinga gjør det sannsynlig at kvotefordelinga vil ligge fast
• Innstillinga til vedtak kommer Fiskebåt i møte

• Representasjon
• Utvidelse av Landsstyret med en representant til Fiskebåt
• Videreføring av dagens fordelingsmodell til landsmøtet

• “I denne omgang” – spørsmålet om representasjon er ikke låst for all framtid
• Hvis tilliten innad gjenopprettes så gir signaliserer innstillinga at det vil være formell mulighet til at 

spørsmålet tas opp på nytt

• Hvis viljen er tilstede, så bør det være mulig å bygge videre på dette!

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
Ved å i forslå å låse ressursfordelingsnøklene fram til 2045 så ryddes et betydelig konfliktspørsmål av veien. (Vedtak?).  Kreftene kan da samles om å møte ytre utfordringer framfor intern slåsskamp. Det relativt breie kompromisset bak kvotemeldinga gjør at med et forent NF som står på prinisppene,  så vil dette under normale omstendigheter ligge fast. Innstillinga til vedtak (vedtaket) kommer Fiskebåt i møte i dette spørsmålet. I representasjonsspørsmålet er en ikke villig til å strekke seg like langt, noe som er forståelig gitt historia for dannelsen av Nord. Her er det ikke nok tillit til at interessene lar seg balansere. Likevel, med å foreslå at Fiskebåt får fem medlemmeri LS  så kommer en nok en gang deres krev i møte.  I forslaget om at representasjon til Landsmøtet bør foregå etter dagens modell er det verdt å merke seg at en bruker “I denne omgang”. Dette signaliserer etter mitt skjønn at spørsmålet ikke låses for all framtid.  Om dette er nok til å holde NF samlet vet jeg ikke, men hvis viljen er tilstede hos partene så går det an å bygge videre på dette. Så dermed kan NF være et politisk instrument for fiskerne også i framtida.



Lykke til med debatten!
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